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В статье анализируются цифровые данные по дезертирству в губернии рассматриваемого периода, фор-
мы уклонения от мобилизации и оставления военной службы, статистика по уездам и за разные месяцы. Ко-
личественные показатели, приведенные в некоторых публикациях по теме, выдвинутые на их основе тези-
сы нуждаются в ревизии. На основании анализа архивных источников обосновывается мнение, что факторы, 
оказавшие влияние на колебания числа задержаний и бегства из частей, в значительной степени зависели от 
эффективности системы управления. Выявлены и проанализированы региональные особенности движения 
дезертиров как массовой формы социального протеста. Автор пришел к выводу, что они обусловлены струк-
турой населения и социальным опытом определенных групп. Исследованы некоторые аспекты взаимосвязи 
дезертирства и повстанчества.
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In this article the following items are analyzed: numbers of desertion in the province during the given period, diff erent 
forms of mobilization evasion and leaving military service, statistical data per months and per provinces. Quantitative data given 
in some publications and thesis made on their basis need to be revised. Based on the analysis of archival sources a thought 
comes up that the factors infl uencing changes in the number of arrests and increase in number of people leaving the Army 
depended on effi  ciency of management system. Some regional peculiarities of desertion movement as a mass form of social 
protest are identifi ed and analyzed. Цh e author comes to the conclusion that they were caused by the structure of population 
and social experience of certain groups of population. Besides some aspects of correlation between desertion movement and 
insurgent movement are analyzed.
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